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روایت غضنفرآبای از ایرادات شورای 
نگهبان به لایحه عفاف و حجاب 

رئیس کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب می گوید ایرادات شورای 
نگهبان به این لایحه ۲ تا ۳ مورد است و بحث رد شدن لایحه مطرح نیست.
به گزارش خبرآنلاین، رئیس کمیســیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب 
با اشــاره به اینکه لایحه عفاف و حجاب رد نشده است بلکه به عبارت دیگر 
وضعیــت همه لوایح به این ترتیب گفت: این لایحه میان شــورای نگهبان و 
مجلس در رفت وآمد قرار دارد چرا که شــورای نگهبان ایراداتی وارد می کند، 
ایرادات توســط مجلس اصلاح می شــوند و در حال حاضر هم درباره لایحه 

عفاف و حجاب ایراداتی گرفته که اصلاح شوند.
موســی غضنفرآبادی درباره ایرادات گرفته شده از این لایحه گفت: یکی از 
ایرادات گرفته شده به لایحه حجاب توسط شورای نگهبان در دایره ایرادات 
اصــل هفتاد و پنجــی و هزینه ها و بارمالی که لایحه بــر روی دوش دولت 

می گذارد، قرار دارد. 
وی با تاکید بر اینکه ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب حدود 
۲، ۳ مورد است گفت:  دومین ایراد شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب 
به این صورت اســت که مثلا ماده ای در لایحه مذکور وجود دارد که شورای 
نگهبان می گوید به صورت کلی نحوه اجرای این ماده در قســمت فرهنگی و 
مجازات ها به چه کیفیتی اســت؟ لذا برخی ایرادات شورای نگهبان به لایحه 

عفاف و حجاب مربوط به ابهامات داخل لایحه است. 
غضنفرآبادی با بیان اینکه این اصلًا درست نیست که بگوییم لایحه عفاف و 
حجاب توسط شــورای نگهبان رد شده بلکه این لایحه در رفت و آمد میان 
دولت و مجلس است، خاطر نشان کرد: سومین ایراد شورای نگهبان به لایحه 
عفاف و حجاب در خاطرم نیست. در مجموع ایرادات وارده شورای نگهبان به 

لایحه عفاف و حجاب شامل ۲،۳ مورد بوده است.

ارسال مصوبه کاهش مدت سربازی به شورای نگهبان 
ابوترابــی گفت: در حال حاضر مصوبه مجلس درباره ســربازی به شــورای 
نگهبان ارســال شده است و مشخص نیســت که مورد تایید شورای نگهبان 

قرار می گیرد و به قانون تبدیل می شود.
به گزارش تســنیم، ابوالفضل ابوترابی عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس شورای اسلامی، درباره مصوبه مجلس در جریان بررسی برنامه هفتم 
توســعه درباره کاهش مدت سربازی به 1۲ ماه، گفت:در حال حاضر مصوبه 
مجلس درباره سربازی به شورای نگهبان ارسال شده است و مشخص نیست 

که مورد تایید شورای نگهبان قرار می گیرد و به قانون تبدیل می شود؟
وی در همین باره افزود: آنچه وظیفه مجلس و نمایندگان بود در برنامه هفتم 
توسعه کل کشــور تصویب کردیم که سربازی از ۲ سال به میانگین 1۲ ماه 

کاهش یابد.
عضو کمیســیون شــوراهای مجلس درباره مناطق عملیاتی سربازی ، گفت: 
در حال حاضر 4 منطقه ســربازی یعنــی عملیاتی، مناطق خوش آب و هوا، 
مرزی و مناطق پرخطر عملیاتی وجود دارد که باید میانگین سربازی در این 

4 منطقه 1۲ ماه شود.
نماینده نجف آباد در مجلس اظهار کرد: خرید ســربازی هم مطرح نیست و 

منتفی است.
ابوترابی با بیان اینکه  ۳ میلیون سرباز غایب و فراری در کشور داریم ، گفت: 
بیشــترین پرونده ها در دادگاه های نظامی مربوط به ســربازان فراری است 
که در این مصوبه مجلس برای رفع این مسئله نیز قرار شد سربازان غایب و 
فراری و افرادی که به ســن سربازی رسیده اند  و دارای دو فرزند هستند، از 

سربازی معاف شوند.

دستور اژه ای برای اعطای مرخصی ۱۰ روزه 
به محکومان مسیحی

رئیــس قــوه قضائیه با صدور بخشــنامه ای خطاب به واحدهــای قضایی و 
دادستان های سراسر کشور دســتور اعطای مرخصی به مدت 1۰ روز برای 

محکومان مسیحی واجد شرایط را صادر کرد.
به گزارش ایســنا، به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، به مناسبت فرا رسیدن 
ســال نو میلادی ۲۰۲4 و میلاد حضرت عیســی مسیح )ع(، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با صدور بخشنامه ای خطاب به واحدهای قضایی 
و دادســتان های سراسر کشور دستور اعطای مرخصی به مدت 1۰ روز برای 

محکومان مسیحی واجد شرایط را صادر کرد.
مفاد این بخشنامه به شرح ذیل است:

به مناسبت فرا رسیدن سال نو میلادی ۲۰۲4 و میلاد حضرت عیسی مسیح 
)ع( و آثار مثبت و سازنده حضور زندانیان در کنار خانواده و در اجرای ماده 
1۹۷ از آئین نامه اجرایی سازمان زندان ها، کلیه محکومان مسیحی که واجد 
شــرایط قانونی مرخصی بوده و در زندان به سر می برند یا در حال مرخصی 
هستند غیر از جرایم جاسوسی، اقدام علیه امنیت کشور که محکومیت آنان 
بیش از ســه سال باشد، محکومین به قصاص، اعدام، جرایم باندی و سازمان 
یافته، اخلال در نظام اقتصادی، کلیه جرایم مرتبط با سرقت و آدم ربایی، به 

مدت 1۰ روز مرخصی اعطاء می شود.

صدور حکم قطعی 
محکومان پرونده کلاهبرداری بوکان 

رئیس کل دادگســتری آذربایجان غربی از صدور حکــم قطعی محکومان 
پرونده کلاهبرداری کثیرالشاکی بوکان با ۵۸ نفر شاکی خبر داد.

به گــزارش ایلنا، ناصر عتباتی بیان کرد: پرونده کلاهبرداری کثیرالشــاکی 
بوکان ۷ متهم داشــت که با تشــکیل گروه و با هماهنگی یکدیگر از طریق 
ارائه رزومه خوب یک شرکت صادرات و واردات با گردش مالی خوب و ارائه 
تصاویــر انبار ها و اموال فراوان، اعتماد شــکات را جلــب و به بهانه صادرات 
اموال آن ها به یکی از کشور های منطقه با کلاهبرداری و دادن چک های بی 
محل و مجعول کالا های ۵۸ نفر از هموطنان در شــهر های مختلف کشور را 

تحصیل کرده بودند.
عتباتی ادامه داد: با شکایت شــکات پرونده به شعبه بازپرسی بوکان ارجاع 
و با پایان تحقیقات مقدماتی، شــعبه کیفری دو بوکان وارد رسیدگی شده 
و متهمــان را به حبس، رد مال و جزای نقــدی محکوم کرد که با اعتراض 
محکومان، پرونده در دادگاه تجدیدنظر استان مطرح و پس از رسیدگی حکم 

محکومیت قطعی این هفت نفر صادر شد.

تکذیب خبر صدور قرار وثیقه
 برای تتلو 

اخبار منتشــر شده در فضای مجازی در رابطه با صدور قرار وثیقه برای تتلو 
صحت ندارد.

به گزارش ایلنا، روز گذشــته ادعایی در فضای مجازی منتشر شد که عنوان 
می کرد با برخی اعضای خانواده امیرحســین مقصودلو ملقب به تتلو تماس 
گرفته شده و عنوان شده است احتمال صدور قرار وثیقه برای او وجود دارد.

 نتیجــه پیگیری از روند تحقیقات پرونده تتلو نشــان می دهد تحقیقات در 
مــورد این فــرد و پرونده وی در جریان اســت و ادعای صــدور قرار وثیقه 

احتمالی برای او کذب است.

مجلس

عدلیه

انفعال و سکوت انتخاباتی در اکثریت طیف های 
اصلاح طلب مشــهود اســت، قانــون جدید 
انتخابات از یک سو و عملکرد نهادهای اجرایی 
و نظارتی از سوی دیگر نوعی رخوت را به این 

جریان تزریق کرده است.
به گــزارش خبر آنلاین برخــی دیگر از طیف 
اصلاح طلــب نیز که نگاه صنــدوق محور به 
انتخابات دارنــد منتظر اعلام نتایج بررســی 
صلاحیت هــا در شــورای نگهبان هســتند تا 
متناســب با آن نوع مواجهه خود با انتخابات را 

مشخص کنند.
در همین راستا، مرتضی الویری، چهره سیاسی 
اصلاح طلب بر این باور اســت که اصلاح طلبان 
از انتخابات فاصله گرفته اند و این موضع گیری 
انتخاب اصلاح طلبان نبوده بلکه عواملی نظیر 
قانون انتخابات و رفتار نهادهای انتخاباتی فاصله 

گرفتن از انتخابات را به آنها تحمیل کردند.
او به ســکوت خاتمی، عبدالله نوری و موسوی 
خوئینی ها نیز اشاره می کند و معتقد است؛»اگر 
الان خاتمی صد بار هم کلمه »تکرار« را تکرار 

کند، یقیناً هیچ اتفاقی نخواهد افتاد.«
در ادامــه گفتگوی خبرگــزاری خبرآنلاین با 
مرتضی الویری، نماینده ادوار مجلس شــورای 

اسلامی را می خوانید:
آقای الویــری! در فاصله دو ماه مانده به 
شما  ارزیابی  دوازدهم،  مجلس  انتخابات 

انتخابات  در  اصلاحات  رویکرد جریان  از 
اصلاح طلبان  آیا  اســت؟  به چه صورت 
موضع سکوت و فاصله گرفتن از انتخابات 
را مدنظــر قرار می دهند و در راســتای 
گام  بدنه خود  افکارعمومی و  بازســازی 
برمی دارند یــا تاکتیک صندوق محوری 
را در پیــش گرفته و منتظر نتیجه احزار 

صلاحیت ها هستند یا ...؟
اگر چه یــک فرد اصلاح طلب هســتم، اما در 
جایگاهی قــرار ندارم که از طرف اصلاح طلبان 
اظهارنظر کنــم، بنابراین مطالبی که می گویم 
نظرات شــخصی خودم اســت. به اعتقاد بنده 
اصلاحــات انتخابــات محور تا اطــلاع ثانوی 
منتفی است چراکه هیچ زمینه ای برای حضور 

اصلاح طلبان وجود ندارد.
وضعیــت به نحــوی اســت که بســیاری از 
اصلاح طلبــان از ثبت نــام در انتخابات امتناع 
کردنــد و اکثریت قریب به اتفــاق آنهایی هم 
ثبت نــام کردند، ردصلاحیت شــدند، بنابراین 
می توان گفــت کــه زمینه ای بــرای حضور 
اصلاح طلبان در انتخابات و اصلاح گری از طریق 
به دست گرفتن مجلس، منتفی است. در این 
شرایط اصلاح طلبان باید منتظر باز شدن فضای 
مناســبی برای یک انتخابات ســالم بنشینند. 
فعالیت های اصلاح طلبــی در حوزه اجتماعی 
و اصلاحات جامعه محور تنهــا راه پیش روی 

اصلاح طلبان است.
در نتیجه به نظر شــما اصلاح طلبان در 
انتخابــات آینده راه فاصلــه گرفتن از 

انتخابات را مدنظر قرار دادند؟
بله، اصلاح طلبان از انتخابــات فاصله گرفتند 
البته تأکید می کنم که راه نجات کشور حضور 
مردم در انتخابات است، اما همانطور که اشاره 
کردم این راه متأسفانه توسط مجریان انتخابات 
مسدود شده، در نتیجه وقتی می گویم شرکت 
در انتخابات آینــده موضوعیت ندارد به معنی 
قهر با انتخابات نیست بلکه برگزاری انتخابات 
سالم و راهیابی نمایندگان واقعی مردم به مرکز 
تصمیم سازی و تصمیم سازی کشور که مجلس 
اســت، را راه نجات کشور می دانم اما همانطور 
که اشــاره کردم برگزارکننــدگان انتخابات و 
حاکمیت نه تنها این راه را بر روی اصلاح طلبان 
بلکه حتی راه را بر روی اندیشــمندان، صاحب 

نظران و افراد مستقل بسته است.
دلیل ایــن تصمیم می توانــد عملکرد 
هیئت های اجرایی دولت فعلی و ســابقه 

شورای نگهبان در ردصلاحیت ها باشد؟
همه مراحــل برگزاری انتخابــات قابل نقد و 
انتقاد اســت. قانون انتخابات شــرایط نامزدها 
و کاندیداها را به نحوی ســاماندهی کرده که 
بسیاری از افراد مســتقل و خوش فکر امکان 
حضور در انتخابات را پیدا نمی کنند. برای مثال 

وقتی در شرایط نامزدها التزام عملی به ولایت 
فقیه آورده می شــود، طبیعتاً چنین شــرطی 
می تواند به شــدت محدودکننده باشد چراکه 
هیئت اجرایی در مرحله اول و هیئت نظارت در 
مرحله دوم می تواند بیان کند که التزام عملی 

این فرد برای ما احراز نشده است.
ممیزین انتخاباتی که نمی توانند در مافی ضمیر 
افراد حضور داشته باشند و باورهای آنها را مورد 
کنکاش قرار دهند لذا صحبت من این اســت 
که مشــکل در مرحله اول بــه قانون انتخابات 
برمی گــردد، مرحلــه دوم مربوط بــه نظارت 
استصوابی است که به عنوان غربالگری مرحله 
دوم مطرح می شــود و توسط شورای نگهبان 
صورت می گیرد و مرحله سوم شامل اتفاقاتی 
اســت که در مجلس شــورای اسلامی صورت 
می گیرد. به این ترتیب که متأســفانه بسیاری 
از مصوبات مجلس توســط شورای نگهبان رد 
می شود. مشکل دیگر وجود مراکز قانون گذاری 
موازی مجلس اســت که این نهاد را از جایگاه 
اصلی خود تهی کرده اســت. همه این عوامل 
باعث می شود که شــرایط برگزاری انتخاباتی 
که آزاد، سرنوشت ساز و تأثیرگذار باشد بر روی 

مردم بسته شود.
با توجه به اینکه رهبر انقلاب بر مشارکت 
حداکثری و شور انتخاباتی تأکید کردند، 
پیش بینی می کنید منویات ایشــان بر 

عملکرد شورای نگهبان تأثیرگذار خواهد 
بود؟ به این ترتیب که این شورا با دست 
قرار  بررسی  مورد  را  صلاحیت ها  بازتری 

دهد؟
بنده امید ندارم کــه توصیه های رهبر انقلاب 
بر روی عملکرد شــورای نگهبان نســبت به 
نحوه احراز صلاحیت ها تاثیرگذار باشد چراکه 
گره های اساســی در قانــون انتخابات و نحوه 
بررســی صلاحیت ها وجــود دارد. از این رو به 
فرض هم کــه اگر اندک گشایشــی به وجود 
بیاید، شــرایط به نحوی اســت که بسیاری از 
نیروهای کارآمد و خوش فکر که به درد مجلس 
می خورند، در انتخابات ثبت نام نکردند، بنابراین 
وقتی آنها ثبت نام نکردند، به فرض هم رویکرد 
هیئت نظارت هم تغییر کند و بخواهد افرادی 
را تایید صلاحیت کند، در میان کاندیداها کسی 
وجود ندارد که بتواند از این فضای نســبتاً باز 

استفاده کند.
با توجه به اینکه بــه حضور چهره ها در 
انتخابات اشــاره کردید، در حال حاضر 
شاهد ســکوت چهره  هایی نظیر خاتمی، 
عبدالله نوری و موسوی خوئینی ها درباره 
انتخابات هستیم، به نظر شما افراد مذکور 
ســکوت کردند و یا در حال برنامه ریزی 

برای انتخابات آینده هستند؟
ارزیابی بنده از سکوت خاتمی، عبدالله نوری و 
موسوی خوئینی ها به این ترتیب است که آنها 
هم نســبت به روند برگزاری انتخابات معترض 
هستند و احســاس می کنند شرایط نامساعد 
اســت و نهادهای حاکمیتی به انــدازه ای بد 
عمل کردند که اگــر همه این بزرگواران مردم 
را تشویق به انتخابات کنند، مردم به همچین 

تقاضایی لبیک نخواهند گفت. 
منظور شما این است که اگر حتی فردی 
مانند خاتمی از مردم بخواهد در انتخابات 
شرکت کنند، مردم لبیک نخواهند گفت؟

بنده فکر می کنم خاتمی که یکبار کلمه »تکرار« 
را بــه کار بــرد و منجر به شــور و هیجان در 
انتخابات شد، اگر الان صد بار هم کلمه »تکرار« 

را تکرار کند، یقیناً هیچ اتفاقی نخواهد افتاد.
در حــال حاضــر اخباری مربــوط به 
فعالیت های انتخاباتی عارف منتشر شده، 
آیا عارف به این اندازه از مقبولیت در میان 
اصلاح طلبان برخوردار اســت که بتواند 

برای انتخابات آینده لیستی ارائه دهد؟
در حــال حاضر بحث مقبولیــت عارف مطرح 
نیست، مردم چشم و گوش بسته نیستند که اگر 
چهره مقبولی از آنها بخواهد پای صندوق های 
رأی بیایند، این کار را انجام دهند. مردم تجربه 
گذشته را در اختیار دارند و مشاهده می کنند 
که چگونــه نامزدهای مورد اقبــال آنها مورد 

بی توجهی قرار گرفتند و ردصلاحیت شدند.
بــه عبارت دیگر مــردم حداقــل تجربیات ۲ 
انتخابات اخیــر را پیش روی خــود دارند. بر 
همین اســاس احساس می شــود که یک قهر 
فراگیــر و عمومی به وجود آمــده و اگر چهره 
مقبولی بخواهد بــه این عرصه ورود پیدا کند، 

طبیعتاً خود را قربانی کرده است.
یعنی عارف هم نمی تواند لیســتی ارائه 

دهد؟
خیر، بنده چنین امیدی ندارم.

حجت الاسلام محمد اشرفی اصفهانی، روحانی 
اصلاح طلب در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا، در 
پاســخ به این ســوال که رهبری در سخنرانی 
اخیر خود بار دیگر بر پرشــور بودن انتخابات 
آتی تاکید داشــتند. تاکیــدات رهبری به چه 
شکل قابل عملی شدن است، گفت:  همان طور 
که رهبــری فرمودند، شــور انتخابات هم در 
دســت مردم و هم در دست مسئولین اجرایی 
و نظارتی مرتبط بــا انتخابات مثل هیأت های 
نظارت، شــورای نگهبان و هیأت های اجرایی 
است که متأسفانه این بار خوب عمل نکردند. 
چهره های معروف و مشــهوری که مو لای درز 
صلاحیت شان نمی رفت را رد کنند. وقتی مردم 
ایــن کار را ببینند به چه دل خوشــی بیایند 
رأی بدهند؟ هیأت های اجرایی و بعد شــورای 
نگهبان باید مقدمات کار را درست انجام دهند 
و عملکرد اینها خیلی مهم است و می تواند در 

حضور پرشور مردم مؤثر باشد.
وی افزود: بنابراین فرمایشــات رهبری، این بار 
بســیار کارگشا و کارســاز بود. تذکرات ایشان 
بجــا و به موقــع بود. حقیقتا اگر ایشــان این 
مسائل را نمی فرمودند، مطمئنا این انتخاباتی 
که پیش روی ما است، بســیار بسیار کمرنگ 
می شد و مردم برای حضور در انتخابات تکلیف 
خودشان را نمی دانستند. اما فرمایشات ایشان 
راهگشــا و مؤثر بود،  به هیأت هــای اجرایی، 
شورای نگهبان و هیأت های نظارت تذکر دادند 
و امیدواریم در آینده انتخاباتی در خور شأن و 

جایگاه نظام جمهوری اسلامی برگزار شود.
اشرفی اصفهانی در مورد این که رهبری گفتند 
انتخابــات ضعیف باعث شــکل گیری مجلس 
ضعیف می شــود، با توجه بــه آنکه چهره های 

شاخصی در انتخابات ثبت نام نکردند و برخی 
از افرادی هم که ثبت نام کردند توســط هئیت 
اجرایی رد صلاحیت شــدند، مجلس قوی به 
چه شکل می تواند شــکل بگیرد، گفت: برای 
تشــکیل مجلس قوی، دســتگاه های نظارتی 
ما باید خوب عمل کنند کــه در برخی موارد 
نکردند. چهره هایی که باید می آمدند نیامدند. 
وقتی اینطور شد و معدل ما زیر 1۰ است، باید 
درســت عمل می کردند. از زمانی که خودم در 
صحنه هــای انتخابات حضور داشــتم و خودم 
در تصویــب قوانین انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی مؤثر بودم، بسیاری از قوانین در اختیار 
ما بود. همه انتخاباتی هم که برگزار شــد اعم 
از ریاست جمهوری، خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی، خودم را مقصر می دانستم که 

اگر بد عمل شود، به من تذکر بدهند.
وی افــزود: متأســفانه برخی آقایــان رعایت 
نمی کننــد، فراموش کــرده و می گذارند برای 
روزهای آخر که باید رهبری از خودشــان مایه 
بگذارند و به این مســأله ورود پیدا کنند. چرا 
باید اینطور باشــد؟ نباید بگذارند کار به جایی 
برسد که ایشان به این مسائل ورود پیدا کنند 
که حتی اسم فردی را در سخنرانی شان بیاورند. 
عملکرد برخی از این آقایان باعث شده تا ایشان 
احساس تکلیف کنند، حضور مردم را بخواهند 
و مردم با شــور و عشــق باید بیایند. انتخابات 
برای مردم اســت و نماینــدگان مجلس باید 
نمایندگانی باشند که به جایگاه خاص، موقعیت 
برتر و احســاس تعهد این مســئولیت آگاهی 
داشــته باشــند. عملکرد آقایان باعث شده تا 
چهره هایــی که باید بیایند نمی آیند. این فعال 
سیاســی اصلاح طلب تصریح کــرد: زمانی که 

ثبت نام ها شــروع شد من به عده ای زنگ زدم، 
اما گفتند ابدا و ما به هیچ وجه نمی آییم، برای 
اینکه می دانیم اگر بیاییم مــا را رد می کنند، 
بنابراین بهتر است نیاییم. پس عملکرد نهادهای 
بررسی کننده صلاحیت ها اصلا مطلوب نبوده و 
باید روی عملکردشــان تجدیدنظر کنند. هم 
انتظار داریم که مردم با شــور و هیجان بیایند 
و هم می خواهیم از خودمــان مایه نگذاریم و 
نمی خواهیم شــخصیت خودمان را زیرسوال 
ببریم. عملکــرد آقایان باید عملکردی مطلوب 
باشد و مورد رضایت خداوند متعال باشد. دست 
از خط و خط کشی، جناح بندی، اصلاح طلبی و 
اصولگرایی بردارند که برای کشــور ضرر دارد. 
اصولگرا و اصلاح طلب همه برای امت اسلامی و 
ملت ایران هستند. همه مدافع امام و رهبری، 
طرفدار انقلاب و مدافع خون شــهدا هستند. 
همه گوش به فرمان هستند. اختلاف سلیقه های 
جزئی هم دارند و نسبت به عملکرد کسی انتقاد 
می کنند، این موضــوع یک امر طبیعی بوده و 
اختلاف  سلیقه است. اختلاف سلیقه نباید باعث 
شود تا انســان بخواهد اصول را زیرسوال ببرد. 
امیدواریم فرمایشات رهبری مؤثر واقع شود که 
البته صددرصد موثر خواهد بود و اثر خودش را 
خواهد گذاشت و مردم هم به صحنه می آیند. 
اما آنهایی که باید متنبه و آگاه شوند متأسفانه 

دیر از خواب بیدار می شوند.
اشــرفی اصفهانی در پاســخ به این سوال که 
رهبری در انتخابــات 14۰۰ هم اعلام کردند 
که در حق برخی کاندیداها جفا شد، اما اتفافی 
نیفتاد با صحبت های اخیــر رهبری مبنی بر 
حضور اکثریت گروه ها و جناح های سیاســی 
آیا ناظرین و مجریان انتخابات به نظر رهبری 

تمکین خواهنــد کرد، گفت: اگــر مجریان و 
ناظــران انتخابات خودشــان را در خط امام و 
پیروی رهبری می داننــد، باید تبعیت کنند و 
روی صحنه بیایند. اگر می خواهند خودشان را 
مستقل بدانند و زیربار فرمایشات امام و رهبری 
نروند باید پاســخگو باشند و منتظر نتیجه  هم 
باشــند. بالاخره این انتخابات خیلی مهم است 
و باید آرا بالا برود و هرکســی به هر نحوی که 

می تواند باید در این قضیه ورود پیدا کند.
وی در پاســخ به این ســوال که آقای روحانی 
همزمان با سخنان رهبری اعلام کردند که اگر 
رای داده نشــود وضعیت امروز ادامه دار خواهد 
بود، گفت:  آنطور که من کمابیش می شــنوم، 
قافیه را برای رقابت بســیار تنگ کردند. یعنی 
ایــن انتخابات تــا این لحظه رقابتی نیســت. 
حداقــل زمانی که ما در مجلس بودیم نه مثل 
گذشته بود که اگر در شهری یک نفر نماینده 
می خواســت ۵۰ نفر ثبت نــام می کردند و نه 
اینطــور که در یک شهرســتان ۲ نفر نماینده 

می خواهد ۳ نفر کاندیــدا مانده اند. اینطور که 
شــنیدم و امروز بحث آن بــود، حداقل باید ۲ 
-۳ برابــر تعدادی که موردنیاز اســت کاندیدا 
وجود داشته باشــد. مثلا کرمانشاه ۳ نماینده 
می خواهد بایــد ۹ نفر رقابت کنند و انتخابات 
انجام شود. ولی اگر ۳ نماینده می خواهند و 4 
نفر کاندیدا باشــند، دیگر انتخابات معنا ندارد. 
علی ایحال اگر این چیزهایی که اخیرا شنیدم 
اصلاح شــود تا رقابت منطقی در کار باشــد، 

انتخابات پرشور برگزار می شود.
به هر حــال آقای روحانی هــم رئیس جمهور 
این مملکت بودند، نماینده خبرگان هستند و 
چند دوره هم نماینــده مجلس بودند و کاملا 
به مسائل آگاهی داشــته و کارشناس مسائل 
هستند. آنچه که آقای روحانی می گوید مطالب 
درستی است. مسئولان همه وظایف خود را به 
رهبری که انسان بزرگواری بوده و سکاندار این 
نظام هستند واگذار نکنند و قانون را به درستی 

اجرا کنند.

سخنگوی شورای نگهبان بر لزوم مطالعه قانون انتخابات از 
سوی همگان تاکید کرد.

به گزارش ایســنا، هــادی طحان نظیف عضــو حقوقدان 
و ســخنگوی شــورای نگهبان روز گذشــته )سه شنبه( در 
جلسه ی پرســش و پاسخ دانشــجویی که از سوی انجمن 
اسلامی دانشــجویان )مستقل( دانشــگاه تربیت مدرس در 
سالن شهید مطهری این دانشگاه برگزار شد، گفت: یکی از 
مهم ترین حقوقی که برای ملت ایران تدوین شده حق تعیین 
سرنوشت است و طبعیتاً یکی از مهم ترین مصادیق در تعیین 

این حق سرنوشت شرکت در انتخابات است.
وی گفت: انتخابات پدیده ای نیســت که مختص کشور ما 
باشــد بلکه همه نظام های سیاســی مردم سالار انتخابات 
برگزار می کنند و هر انتخاباتی ارکان خاص خود را دارد، اما 
وقتی از مفهومی نظیر مردم سالاری دینی سخن می گوییم، 
انتخابات مان وجوه متمایزی پیدا می کند. یکی از این وجوه 

تمایــز وجود مفهومی به نام حق الناس در انتخابات اســت 
که از ســوی رهبری وارد حوزه ادبیات سیاسی کشور شد. 
سخنگوی شــورای نگهبان افزود: مفهومی از حق الناس که 
بیشتر مورد توجه قرار  گرفته است این است که  حق الناس 
در انتخابات یعنی که باید همان آرایی که در صندوق ریخته 
می شود نتیجه را مشخص کند و این صندوق آرا و اراده مردم 

است که سرنوشت را تعیین می کند.
طحان نظیف تاکیــد کرد: حق النــاس در انتخابات دارای 
مصادیق مختلفی اســت؛ اینکه کســانی در انتخابات برای 
رقابــت تایید صلاحیت شــوند کــه بتواننــد نمایندگان 
شایسته ای برای مردم باشــند می تواند مصداق حق الناس 
باشد و اینکه جریان های سیاسی با تکیه بر شایسته سالاری 
نامزدهایی را به مردم معرفی کنند که هدفشــان خدمت به 
مردم باشد نیز حق الناسی است. وی با تاکید بر اینکه تحقق 
صددرصدی حق الناس در انتخابات در کنار قوانین و مقررات 

و آیین نامه هــای موجود نیازمنــد فرهنگ انتخابی صحیح  
است، گفت: ارتقای فرهنگ انتخابی در جریان دانشجویی ما 
می تواند به دلیل اثرگذاری این قشر بر  سایر جامعه، موجب 

تغییر فرهنگ انتخاباتی جامعه شود.
عضو حقوقدان شورای نگهبان با بیان اینکه »یکی از پیش 
نیازهای حل مشــکلات داشتن یک مجلس کارآمد و قوی 
است و مردم باید بدانند که مجلس دارای چه ظرفیت هایی 
اســت«، گفت: دانشــجو همانطور که باید رفع مشکلات را 
مطالبه کند. این وظیفه را نیز دارد که دســتاورهای کشور 

را تبیین کند.
در ادامه این نشست، دانشجویی از سخنگوی شورای نگهبان 
خواســت تا جزییاتی از دیدار اخیر اعضای شورای نگهبان 
با رهبری بیان کند کــه طحان نظیف گفت: در این زمینه 
حزئیاتی از ســوی دفتر مقام معظم رهبری منتشر شد که 

همان مبنای عمل است. 

وی با تاکید بر لزوم مطالعه قانون انتخابات از سوی همگان 
گفت: قانــون انتخابات مجلس مبنای برگــزاری انتخابات 
مجلس اســت اما دیده می شود که در این رسانه ها عبارات 
قانــون انتخابات مجلس خوانده می شــود و برای انتخابات 
ریاســت جمهوری مــورد تذکر قرار می گیرد یــا اینکه به 
صراحت گفته می شود که مفهومی بنام عدم احراز صلاحیت 
در قانــون نداریم این درحالیســت کــه در قانون انتخابات 
مجلس چندین بار این وضعیت پیش بینی شده است. تایید 
صلاحیت، عدم تایید صلاحیت و عــدم احراز صلاحیت از 

گذشته وجود داشته است.
سخنگوی شــورای نگهبان در ادامه با تاکید بر لزوم اجرای 
راهبردهای افزایش مشارکت، عنوان کرد: راهبردهایی مثل 
رقابت، امنیت و ســلامت اگر بدرستی انجام شود می تواند 
یکی از دلایل مشارکت در انتخابات باشد. مشارکت دغدغه 

ما است. 

مرتضی الویری مطرح کرد

قانون جدید انتخابات مانع حضور افراد خوش فکر است

واکنش اشرفی اصفهانی به سخنان رهبری:

عملکرد دست اندرکاران انتخابات باعث احساس تکلیف رهبری شد

طحان نظیف تاکید کرد

تاکید قانون انتخابات بر عدم احراز صلاحیت


